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Medlem af Inatsisartut Nikolaj Jeremiassen, Siumut  
Inatsisartut  
/HER 

Svar på § 37 nr. 2013-205 om hellefisk og brugerviden 
 
I medfør af § 37, stk. 1 i Inatsisartuts Forretningsorden har du fremsat spørgsmål 
vedrørende fiskeri efter hellefisk og inddragelse af brugerviden. Spørgsmålene er 
henvist til min besvarelse.  
 
Spørgsmål:  

1. Hvornår regner man med at fiskernes viden kommer i anvendelse på lige fod 
med havbiologernes viden?  

2. Er det Naalakkersuisut´s hensigt at formindske antallet af jollefiskere? 
3. Er Naalakkersuisut vidende om fiskeri af hellefisk med trawl, hvor man også 

kommer indenfor basislinien, nord for Aasiaat ved Killiit? 
 
Svar:  
Ad 1: Jeg vil gerne starte med at understrege, at jeg anser fiskernes viden for at være 
særdels vigtig i forhold til forvaltningen af fiskeressourcerne i Grønland. Og fiskernes 
viden bliver allerede anvendt gennem fangstrapportering og andre oplysninger som 
biologerne bruger som en del af grundlaget for den biologiske rådgivning. Derudover så 
er fiskerne gennem deres organisationer repræsenteret i Fiskerirådet. Her er der såle-
des også mulighed for at inddrage diverse synspunkter og ønsker som fiskerne måtte 
have, bl.a. baseret på deres erfaringer. Naalakkersuisut har planer om at fremsende et 
ændringsforslag til fiskeriloven til forårssamlingen 2014 om brugerinddragelse af viden. 
 
Ad 2: Det er desværre en kendsgerning, at forholdet mellem antallet af joller og kvoter-
ne, der er til rådighed i det kystnære fiskeri efter hellefisk ikke harmonerer. Der er for 
stor kapacitet i fiskeriet i de kvoterede kystnære områder, og derfor ser vi gang på gang, 
at kvoterne opfiskes tidligt på året. For at imødegå en yderligere stigning i kapaciteten er 
der som udgangspunkt lukket for at nye aktører kan komme ind i det kvoterede kystnæ-
re fiskeri efter hellefisk med jolle. På den måde håber Naalakkersuisut, at der ved natur-
lig afgang kan ske et fald i fiskeritrykket. Jeg kan dog som tidligere udmeldt oplyse, at 
Naalakkersuisut arbejder på en løsning i forhold til unge potentielle fiskere i de 
kvoterede hellefiskeområder. Disse overvejelser indgår bl.a. i det aktuelle arbejde 
vedrørende planlægning af fiskeriet 2014.  
 
Som tidligere nævnt skal jeg endnu engang opfordre til at fiskerne og producenterne ser 
på muligheden for at indhandle andre arter end lige hellefisk. Der er bl.a. nedsat en 
arbejdsgruppe som ser på det fremtidige kvotesystem, primært for jolle segmentet som 
til stadighed giver udfordringer med hensyn til fiskeritrykket. Naalakkersuisut afventer 
gruppens anbefalinger.  
 
Ad 3: Jeg kan oplyse, at jeg ikke har kendskab til, at der fiskes hellefisk med trawl i det 
pågældende område du nævner i dit spørgsmål. Jeg har i den forbindelse rettet henven-
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delse til GFLK. Her er svaret, at der ikke kendes til de forhold som du nævner. Det 
eneste trawlfiskeri der er observeret i området er rejefiskeri, og det er fuldt lovligt.  
Såfremt der er observeret lovovertrædelser må jeg på det kraftigste opfordre din såkaldt 
pålidelige kilde til at stå frem og anmelde forholdet.             
 
Med venlig hilsen 
 

Karl Lyberth 


